

Cite as: Liang B, Wen PH, ZHU MM, et al. Preoperative paclitaxel weekly combined with radical gastrectomy for gastric cancer: randomized controlled study [J]. Chin J Clin Res, 2024, 37(2):212-215.

DOI: 10.13429/j.cnki.cjcr.2024.02.010

Preoperative paclitaxel weekly combined with radical gastrectomy for gastric cancer: randomized controlled study

LIANG Bo, WEN Penghao, ZHU Minmin

Nanyang Nanshi Hospital, Nanyang, Henan 473000, China

Abstract: Objective To explore the clinical efficacy of preoperative paclitaxel weekly therapy as neoadjuvant chemotherapy combined with radical surgery for gastric cancer. **Methods** Using a randomized controlled study method, 120 gastric cancer patients admitted to Nanyang Nanshi Hospital from June 2022 to June 2023 were randomly divided into control group and study group, with 60 cases in each group. The patients in control group were treated with gastric cancer radical surgery, while the study group patients received neoadjuvant chemotherapy 2 weeks before surgery, using a paclitaxel weekly therapy mode with a dose of 175 mg/m² for 2 consecutive weeks, followed by gastric cancer radical surgery. The Barthel index, self-rating anxiety scale (SAS), self-rating depression scale (SDS), visual analog scale (VAS), carcinoembryonic antigen, carbohydrate antigen 199 (CA199) and total adverse reaction rate were compared between two groups. **Results** After treatment, the Barthel index of patients in the study group was higher, while the SAS and SDS scores were lower than those before treatment and control group ($P < 0.05$). VAS score, carcinoembryonic antigen, and CA199 in the study group were lower than those before treatment and the control group ($P < 0.05$). There was no significant difference in the incidence of adverse reactions between the study group and the control group (8.33% vs 6.67%, $P > 0.05$). **Conclusion** Preoperative paclitaxel weekly therapy as neoadjuvant chemotherapy combined with radical surgery for gastric cancer can improve the anxiety and depression status of patients and increase the overall effective rate.

Keywords: Gastric cancer; Paclitaxel; Neoadjuvant chemotherapy; Radical gastrectomy; Carcinoembryonic antigen; Carbohydrate antigen 199

Gastric cancer is one of the common malignant tumors in clinical practice with high incidence and mortality [1-2]. Radical surgery for gastric cancer is the primary clinical approach, but postoperative recurrence significantly impacts the efficacy and survival of patients [3-4]. Paclitaxel, commonly used as an anti-tumor drug in clinical settings for adjuvant chemotherapy in malignant tumors, has proven efficacy in gastric cancer treatment. Paclitaxel, as a foundational chemotherapy drug, can effectively control gastric cancer lesions, providing relief to patients in a short time. However, it does not completely cure gastric cancer [5-6]. Therefore, there is a need to find an effective treatment approach currently. This study explores a new neoadjuvant chemotherapy regimen with preoperative weekly paclitaxel combined with radical gastric cancer surgery for gastric cancer patients, to assess the impact of combined therapy on tumor diameters, markers and efficacy in gastric cancer, providing a reference for the treatment of this type of disease.

1 Data and methods

1.1 Clinical data

Patients with gastric cancer admitted to Nanyang Nanshi Hospital from June 2022 to June 2023 were selected and randomly divided into control group and study group, with 60 cases in each group. Inclusion criteria: patients met the diagnostic criteria of the Chinese Medical Association (CMA) for gastric cancer [7], no other major illnesses, no history of gastric surgery, no contraindications to chemotherapy, informed consent from family members and patients, and approval from the hospital's ethics committee (Ethics approval number: 2022-IEC-KY-009). Exclusion criteria: non-first chemotherapy, intolerance to chemotherapy, organ failure, presence of other malignant tumors, and existence of blood system disorders. There was no statistically significant difference in baseline data between the two groups ($P > 0.05$). See **Table 1**.

Tab.1 Comparison of clinical data ($n=60$, $\bar{x}\pm s$)

Group	male/female (case)	Gastric cancer type (case)			age (year, $\bar{x}\pm s$)	BMI (kg/m ² , $\bar{x}\pm s$)
		gastric antrum cancer	gastric body cancer	cardia cancer		
Control group	35/25	20	22	18	66.25±6.38	27.88±2.20
Study group	27/33	28	22	10	68.04±6.85	27.96±2.17

t/χ^2 value	2.136	1.105	1.481	0.200
<i>P</i> value	0.144	0.463	0.141	0.841

1.2 Treatment methods

Patients in the control group underwent radical gastrectomy, while those in the study group received a new neoadjuvant chemotherapy regimen with preoperative weekly paclitaxel combined with radical gastrectomy. The neoadjuvant chemotherapy method: intravenous infusion of paclitaxel (manufacturer: Xi'an Huilin Bio-tech Co., Ltd.; model number: 33069-62-4) 175 mg/m² on Mondays, the infusion time was 180 minutes, and one course was administered per week for two consecutive courses. Before surgery, patients underwent cardiopulmonary function examination and were instructed to control blood sugar to make the serum insulin meet the surgical conditions, and then underwent radical gastrectomy.

1.3 Observation indicators

1.3.1 Self-rating anxiety scale (SAS) and self-rating depression scale (SDS)

Before treatment and 3 days after treatment, SAS and SDS scales were used to assess the anxiety and depression status of patients. The maximum score for both scales was 100 points, and the scores were positively correlated with the anxiety and depression status of the patients.

1.3.2 Barthel Index and visual analog scale (VAS)

Before treatment and 3 days after treatment, the Barthel Index was used to evaluate the daily living activities of patients, with a maximum score of 100 points, and the scores were positively correlated with the patients' living ability. VAS scale was used to evaluate the patients' pain levels. The VAS scale had a maximum score of 10 points, and the scores were positively correlated with the patients' pain levels.

1.3.3 Tumor markers

Before treatment and 3 days after treatment, the tumor markers of patients were detected. A blood sample of 3 mL was collected from the elbow vein, and serum was separated. Chemiluminescent reagent kits (manufacturer: Shanghai Tellgen Life Science Co., Ltd.; model number: PH0353) were used to detect levels of carcinoembryonic antigen (CEA) and carbohydrate antigen 199 (CA199).

1.3.4 Adverse reactions

The adverse effects in both groups were measured by medical professionals, including myelosuppression (decrease in white blood cells and platelet counts in blood tests), gastrointestinal side effects (gastrointestinal

neurosis or gastric vegetative system dysfunction), and hepatic and renal toxicity (digestive dysfunction, diarrhea, decreased urine volume, abnormal urine color, and edema).

1.4 Statistical Methods

SPSS 25.0 software was used for data analysis. Measurement data were described as $\bar{x} \pm s$, and independent sample *t*-test was used. Count data were described as cases, and the Chi-square test was used. *P* value less than 0.05 was considered statistically significant.

2 Results

2.1 Comparison of SAS and SDS scores

There was no statistical significance in SAS and SDS scores between the two groups before treatment ($P > 0.05$); After treatment, SAS and SDS scores of study group were lower than those before treatment and control group, the differences were statistically significant ($P < 0.05$). See Table 2.

2.2 Comparison of Barthel index and VAS score

There was no significant difference in Barthel index and VAS score between the two groups before treatment ($P > 0.05$). After treatment, the Barthel index of study group was higher than that before treatment and the control group, and the VAS score was lower than that before treatment and the control group, and the differences were statistically significant ($P < 0.05$). See Table 3.

2.3 Comparison of tumor markers

There was no significant difference in CEA and CA199 between the two groups before treatment ($P > 0.05$). After treatment, CEA and CA199 in study group were lower than those before treatment and control group, and the differences were statistically significant ($P < 0.05$). See Table 4.

2.4 Comparison of side effects

There was no significant difference in the incidence of side effects between the two groups ($P > 0.05$). See Table 5.

Tab.2 Comparison of SAS and SDS scores between two groups ($n=60$, point, $\bar{x}\pm s$)

Group	SAS		SDS	
	Before treatment	After treatment	Before treatment	After treatment
Control group	63.58±4.35	40.25±2.52 ^a	68.63±3.62	40.55±3.00 ^a
Study group	63.60±4.33	32.65±3.42 ^a	68.65±3.33	31.52±1.00 ^a
<i>t</i> value	0.025	13.860	0.032	22.120
<i>P</i> value	0.980	<0.001	0.975	<0.001

Note: Compared with before treatment, ^a*P* < 0.05.

Tab.3 Comparison of Barthel index and VAS scores between two groups ($n=60$, $\bar{x}\pm s$)

Group	Barthel index		VAS (point)	
	Before treatment	After treatment	Before treatment	After treatment
Control group	42.56±3.00	60.98±5.30 ^a	8.01±1.25	3.62±1.35 ^a
Study group	42.60±2.96	76.93±4.69 ^a	7.96±1.33	2.45±1.08 ^a
<i>t</i> value	0.073	17.457	0.212	5.242
<i>P</i> value	0.941	<0.001	0.832	<0.001

Note: Compared with before treatment, ^a*P* < 0.05.

Tab.4 Comparison of tumor markers between two groups ($n=60$, $\bar{x}\pm s$)

Group	CEA (μg/L)		CA199 (KU/L)	
	Before treatment	After treatment	Before treatment	After treatment
Control group	10.72±3.00	7.82±1.78 ^a	85.02±9.66	64.20±12.11 ^a
Study group	10.70±2.36	5.34±1.65 ^a	85.06±9.52	43.45±10.18 ^a
<i>t</i> value	0.041	7.915	0.023	10.160
<i>P</i> value	0.968	<0.001	0.982	<0.001

Note: Compared with before treatment, ^a*P* < 0.05.

Tab.5 Comparison of adverse reactions between the two groups [$n=60$, case (%)]

Group	Myelosuppression	Gastrointestinal adverse reactions	Hepatic and renal toxicity	Total
Control group	2 (3.33)	1 (1.67)	1 (1.67)	4 (6.67)
Study group	1 (1.67)	2 (3.33)	2 (3.33)	5 (8.33)
χ^2 value				0.000
<i>P</i> value				1.000

3 Discussion

Most gastric cancer patients are diagnosed at middle and advanced stages, missing the optimal surgical time [11-13]. Chemotherapy plays a crucial role in the treatment of advanced gastric cancer, extending both the overall survival and progression-free survival of gastric cancer patients [14]. In recent years, neoadjuvant chemotherapy combined with surgery for gastric cancer has become a research hotspot. As a cell cycle-specific agent, paclitaxel exerts anti-mitotic effects through polymerized microtubules, has strong anticancer activity and good tolerance, and is also a new type of artificial semi-synthetic and anti-tumor drug, but its central toxicity is III~IV hematological toxicity [16]. Radical gastrectomy is currently the only possible curative method for gastric cancer, showing better efficacy in early-stage cases. However, the survival rate for advanced gastric cancer patients received radical surgery is only 20%, and the postoperative recurrence rate is high [17].

As a scientific, safe and practical evaluation method, Barthel index was used to comprehensively evaluate the patient's living ability through eating, dressing and other aspects [19]. Gastric cancer patients often experience negative emotions such as anxiety and depression due to

pain. The SAS and SDS are commonly used to assess anxiety and depression states in clinical practice. The results of this study showed that Barthel index increased and SAS and SDS scores decreased in the study group, possibly because preoperative paclitaxel weekly neoadjuvant chemotherapy could effectively prevent postoperative changes in tumor blood supply, affect the chemotherapy effect, eliminate potential micrometastases, reduce postoperative recurrence and metastasis, and reduce anxiety and depression, which improved patients' daily living.

Preoperative paclitaxel weekly therapy neoadjuvant chemotherapy for patients can effectively control the tumor in a short period and promote tumor shrinkage. As a commonly used pain assessment scale in clinical practice, VAS is simple, convenient and easy to operate [20]. CEA and CA199 are common tumor markers [22-23]. In this study, it was found that the VAS scores, CEA, and CA199 decreased in study group than control group. The study also found that there was no statistically significant difference in side effects between the two groups, indicating that preoperative paclitaxel weekly therapy neoadjuvant chemotherapy combined with radical gastrectomy for gastric cancer patients had better therapeutic effect and certain safety.

The number of gastric cancer cases selected in this study is small, which is prone to bias. A large sample multi-center randomized controlled trial should be conducted in the later stage to provide certain data for advancing clinical treatment. In conclusion, preoperative paclitaxel weekly therapy neoadjuvant chemotherapy combined with radical gastrectomy effectively improves pain levels and enhances patient biomarkers, demonstrating good clinical treatment value for gastric cancer patients.

Conflict of interest None

References

- [1] Chen L, Wang YQ, Cao QS, et al. Clinical efficacy and safety of albumin paclitaxel in the treatment of elderly patients with advanced gastric cancer[J]. *Chin J Gerontol*, 2021, 41(21): 4660-4662.
- [2] Shitara K, Bang YJ, Iwasa S, et al. Trastuzumab deruxtecan in previously treated HER2-positive gastric cancer[J]. *N Engl J Med*, 2020, 382(25): 2419-2430.
- [3] Chen L, Chen GB, Ma YL. Evaluation on the clinical curative effect of docetaxel combined with DSOX regimen on advanced gastric cancer and risk factors of prognosis[J]. *Pract J Cancer*, 2021, 36(4): 644-648.
- [4] Xu RH, Zhang YQ, Pan HM, et al. Efficacy and safety of weekly paclitaxel with or without ramucirumab as second-line therapy for the treatment of advanced gastric or gastroesophageal junction adenocarcinoma (RAINBOW-Asia): a randomised, multicentre, double-blind, phase 3 trial[J]. *Lancet Gastroenterol Hepatol*, 2021, 6(12): 1015-1024.
- [5] Xiao D, Jia YG, Jiang W. Correlation study of the lncRNA HOTAIR expression in advanced gastric cancer with sensitivity of paclitaxel chemotherapy regimens and prognosis[J]. *Chin J Clin Gastroenterol*, 2021, 33(5): 312-316.
- [6] Patel TH, Cecchini M. Targeted therapies in advanced gastric cancer[J]. *Curr Treat Options Oncol*, 2020, 21(9):70.
- [7] Chinese Medical Association Oncology Branch, National Medical Journal of China.Guidelines for clinical diagnosis and treatment of gastric cancer by Chinese medical association (2021 edition)[J]. *Natl Med J China*, 2022, 102(16): 1169-1189.
- [8] Guan RZ, Gao Y, Zhu SG, et al. Mechanism of microRNA-384 targeting NK cell surface receptors NKG2A and STAT3 protein on biological behavior of gastric cancer cells[J]. *Chin J Immunol*, 2023, 39(3): 506-511.
- [9] Cheng H, Zhang ZQ, Zhang Y, et al. Effects of long non-coding RNA LINC01235 on progression of gastric cancer via modulating phosphoinositide-3-kinase/protein kinase B/mammalian target of rapamycin signaling pathway[J]. *Chin J Exp Surg*, 2021, 38(8): 1503-1506.
- [10] Chen N, Ma ZJ, Sha M, et al. Application effect of systematic intervention combined with micro-video health education in endoscopic treatment of patients with early gastric cancer[J]. *Oncol Prog*, 2021, 19(13): 1390-1393, 1398.
- [11] Li Y, Huang J, Huang KB. Effect of general anesthesia combined with ropivacaine epidural anesthesia on postoperative VAS score and pulmonary function in patients with advanced gastric cancer[J]. *Guizhou Med J*, 2021, 45(8): 1207-1208.
- [12] Xie Q, Wang J, Wu WW, et al. Apatinib inhibits paclitaxel resistance of gastric carcinoma cells through VEGFR2 pathway[J]. *Am J Transl Res*, 2022, 14(1):421-431.
- [13] Sundar R, Barr Kumarakulasinghe N, Huak Chan Y, et al. Machine-learning model derived gene signature predictive of paclitaxel survival benefit in gastric cancer: results from the randomised phase III SAMIT trial[J]. *Gut*, 2022, 71(4):676-685.
- [14] Wang JB, Wang SH, Zhang L, et al. Efficacy of low-dose apatinib combined with second-line chemotherapy in advanced gastric cancer patients [J]. *Chin J Clin Resh*, 2022, 35(5):622-626.
- [15] Grieb BC, Agarwal R. HER2-directed therapy in advanced gastric and gastroesophageal adenocarcinoma: triumphs and troubles[J]. *Curr Treat Options Oncol*, 2021, 22(10):88.
- [16] Wang YX, Yin YQ. Effects of dezocine combined with different drugs on sleep quality and early postoperative recovery quality after laparoscopic resection of gastric cancer[J]. *Chin J Clin Oncol*, 2021, 48(20): 1036-1039.
- [17] Lorenzen S, Knorrenschild JR, Pauligk C, et al. Phase III randomized, double-blind study of paclitaxel with and without everolimus in patients with advanced gastric or esophagogastric junction carcinoma who have progressed after therapy with a fluoropyrimidine/platinum-containing regimen (RADPAC)[J]. *Int J Cancer*, 2020, 147(9): 2493-2502.
- [18] Shen LL, Gao YJ. Influence of laparoscopic radical gastric cancer resection on immune function in patients with gastric cancer and liver cirrhosis[J]. *Shaanxi Med J*, 2021, 50(5): 590-593.
- [19] Yoon HH. Ramucirumab plus paclitaxel for gastric cancer in China[J]. *Lancet Gastroenterol Hepatol*, 2021, 6(12): 975-976.
- [20] Mao ZQ, Du BT, Zai SF. Evaluation of the efficacy of total laparoscopic distal gastric cancer radical resection on gastric cancer and its effect on patients' serum-related indicators and prognosis[J]. *Pract J Cancer*, 2021, 36(11): 1834-1836, 1840.
- [21] Wang JB, Lin MQ, Xie JW, et al. BMI-adjusted prognosis of signet ring cell carcinoma in patients undergoing radical gastrectomy for gastric adenocarcinoma[J]. *Asian J Surg*, 2021, 44(1): 116-122.
- [22] Wu ZZ, Liu ZH, Sun L. Role of PINK1 in predicting prognosis and chemotherapy efficacy in patients with gastric cancer[J]. *J Pract Med*, 2021, 37(10): 1272-1278.
- [23] Chen C, Tang CW, Huang SX, et al. Efficacy and safety of additional S-1 chemotherapy to S-1 plus oxaliplatin regimen chemotherapy for stage III gastric carcinoma after radical resection[J]. *Cancer Investig*, 2022, 40(1): 73-80.

Submission received: 2023-07-17 / **Revised:**2023-10-04

· 论 著 ·

术前紫杉醇周疗联合胃癌根治术治疗胃癌的随机对照研究

梁博, 闻朋浩, 朱敏敏

南阳南石医院, 河南 南阳 473000

摘要: **目的** 探讨术前紫杉醇周疗的新辅助化疗方案联合胃癌根治术治疗胃癌的临床疗效。**方法** 采用随机对照研究方法,选取 2022 年 6 月至 2023 年 6 月南阳南石医院收治的胃癌患者 120 例,随机分为对照组和研究组,各 60 例。对照组患者给予胃癌根治术,研究组患者术前 2 周开始行新辅助化疗,采用紫杉醇周疗模式,剂量 175 mg/m^2 ,连续 2 周,后行胃癌根治术。对比两组患者 Barthel 指数、焦虑自评表(SAS)、抑郁自评表(SDS)、视觉模拟评分(VAS)、癌胚抗原、糖类抗原 199 及总不良反应发生率。**结果** 治疗后,研究组患者 Barthel 指数高于治疗前和对照组,SAS、SDS 评分低于治疗前和对照组($P < 0.05$);研究组 VAS 评分和癌胚抗原、糖类抗原 199 低于治疗前和对照组($P < 0.05$)。研究组和对照组不良反应发生率比较差异无统计学意义(8.33% vs 6.67%, $P > 0.05$)。**结论** 胃癌患者行术前紫杉醇周疗的新辅助化疗方案及胃癌根治术能够改善患者的焦虑、抑郁状态,提高疗效,且安全性高。

关键词: 胃癌; 紫杉醇; 新辅助化疗; 胃癌根治术; 癌胚抗原; 糖类抗原 199

中图分类号: R735.2 **文献标识码:** A **文章编号:** 1674-8182(2024)02-0212-05

Preoperative paclitaxel weekly combined with radical gastrectomy for gastric cancer: randomized controlled study

LIANG Bo, WEN Penghao, ZHU Minmin

Nanyang Nanshi Hospital, Nanyang, Henan 473000, China

Abstract: Objective To explore the clinical efficacy of preoperative paclitaxel weekly therapy as neoadjuvant chemotherapy combined with radical surgery for gastric cancer. **Methods** Using a randomized controlled study method, 120 gastric cancer patients admitted to Nanyang Nanshi Hospital from June 2022 to June 2023 were randomly divided into control group and study group, with 60 cases in each group. The patients in control group were treated with gastric cancer radical surgery, while the study group patients received neoadjuvant chemotherapy 2 weeks before surgery, using a paclitaxel weekly therapy mode with a dose of 175 mg/m^2 for 2 consecutive weeks, followed by gastric cancer radical surgery. The Barthel index, self-rating anxiety scale (SAS), self-rating depression scale (SDS), visual analog scale (VAS), carcinoembryonic antigen, carbohydrate antigen 199 and total adverse reaction rate were compared between two groups. **Results** After treatment, the Barthel index was higher, while the SAS and SDS scores were lower of patients in the study group than those before treatment and control group ($P < 0.05$). VAS score, carcinoembryonic antigen, and carbohydrate antigen 199 in the study group were lower than those before treatment and the control group ($P < 0.05$). There was no significant difference in the incidence of adverse reactions between the study group and the control group (8.33% vs 6.67%, $P > 0.05$). **Conclusion** Preoperative paclitaxel weekly therapy as neoadjuvant chemotherapy combined with radical surgery for gastric cancer can improve the anxiety and depression status of patients and increase the overall effective rate.

Keywords: Gastric cancer; Paclitaxel; Neoadjuvant chemotherapy; Radical gastrectomy; Carcinoembryonic antigen; Carbohydrate antigen 199



胃癌具有较高的发病率及病死率,是临床上常见的恶性肿瘤之一^[1-2]。胃癌根治术作为临床上治疗胃癌的主要手段,但胃癌术后复发严重影响了患者的疗效及生存期^[3-4]。紫杉醇为临床上常用的抗肿瘤药物,其在胃癌治疗中疗效可靠,可有效控制胃癌病灶,短时间内可使患者达到缓解,但其不能完全根治胃癌^[5-6]。因此,目前需要寻找一种更加有效的治疗方式。本文对胃癌患者行术前紫杉醇周疗的新辅助化疗方案,并联合胃癌根治术治疗,分析两者联合治疗对胃癌患者肿瘤直径、肿瘤标志物及疗效的影响,为该类疾病的治疗提供参考。

1 资料与方法

1.1 临床资料 选取2022年6月至2023年6月南阳南石医院收治的胃癌患者,随机分为对照组和研究组,各60例。纳入标准:患者均符合中华医学会对胃癌的诊断标准^[7];无其他重大疾病者;既往无胃部手术史;无化疗禁忌证;家属及患者知情并签订同意书;经医院伦理委员会批准,严格遵循伦理原则(伦理审批号:2022-IEC-KY-009)。排除标准:非首次化疗治疗者;无法耐受化疗者;脏器功能衰竭者;存在其他恶性肿瘤者;存在血液系统疾病者。两组基线资料比较差异无统计学意义($P>0.05$)。见表1。

1.2 治疗方法 对照组患者给予胃癌根治术,研究组给予术前紫杉醇周疗的新辅助化疗方案联合胃癌根治术。新辅助化疗方法:紫杉醇(生产厂家:西安汇林生物科技有限公司;型号:33069-62-4)175 mg/m² 每周一静脉滴注,滴注时间为180 min;每周为1个疗程,连续应用2个疗程。在术前对患者心、肺功能进行检查,告知患者控制血糖,从而使血清胰岛素能够达到手术条件;手术过程为患者全麻,首先对肿瘤情况进行观察,随后在患者大网膜中部做切口,切口后沿胰腺边缘将血管根部切除,随后将患者十二指肠残端与食管进行吻合,缝合切口,术毕。

1.3 观察指标

1.3.1 焦虑自评量表(SAS)、抑郁自评量表(SDS)评

分 治疗前和治疗后3 d,采用SAS、SDS评分评价患者焦虑、抑郁状态,满分均为100分,量表分值越高,患者焦虑、抑郁状态越严重。

1.3.2 Barthel指数、视觉模拟评分(VAS) 治疗前和治疗后3 d,采用Barthel指数^[8]评价患者生活能力,满分100分,分值与生活能力呈正比;采用VAS评分评价患者疼痛程度,满分10分,量表分值与患者疼痛程度呈正比。

1.3.3 肿瘤标志物 在治疗前,治疗后3 d,对患者肿瘤标志物进行分析,采集患者肘部静脉血3 mL,分离血清,采用化学发光试剂盒(生产厂家:上海透景生命科技股份有限公司;型号:PH0353)检测癌胚抗原、糖类抗原199水平。

1.3.4 不良反应 由专业医护人员对两组不良反应进行统计,包括骨髓抑制(血象中的白细胞和血小板数量下降)、胃肠道不良(胃肠神经官能症或胃植物神经紊乱)及肝肾毒性(消化功能障碍、腹泻、尿量减少、尿液颜色异常以及浮肿)。

1.4 统计学方法 使用SPSS 25.0软件分析数据。计量资料使用 $\bar{x}\pm s$ 描述,组间比较采用独立样本 t 检验;计数资料以例数表示,组间比较行 χ^2 检验。 $P<0.05$ 为差异有统计学意义。

2 结果

2.1 两组患者SAS、SDS评分比较 治疗前两组SAS、SDS评分比较差异无统计学意义($P>0.05$);治疗后,研究组患者SAS、SDS评分低于治疗前和对照组,差异有统计学意义($P<0.05$)。见表2。

表1 临床资料比较 ($n=60, \bar{x}\pm s$)
Tab. 1 Comparison of clinical data ($n=60, \bar{x}\pm s$)

组别	男/女(例)	胃癌类型(例)			年龄 (岁, $\bar{x}\pm s$)	BMI (kg/m ² , $\bar{x}\pm s$)
		胃窦癌	胃体癌	贲门癌		
对照组	35/25	20	22	18	66.25±6.38	27.88±2.20
研究组	27/33	28	22	10	68.04±6.85	27.96±2.17
t/χ^2 值	2.136		1.105		1.481	0.200
P 值	0.144		0.463		0.141	0.841

表2 两组SAS、SDS评分比较 ($n=60$, 分, $\bar{x}\pm s$)

Tab. 2 Comparison of SAS and SDS scores between two groups ($n=60$, point, $\bar{x}\pm s$)

组别	SAS		SDS	
	治疗前	治疗后	治疗前	治疗后
对照组	63.58±4.35	40.25±2.52 ^a	68.63±3.62	40.55±3.00 ^a
研究组	63.60±4.33	32.65±3.42 ^a	68.65±3.33	31.52±1.00 ^a
t 值	0.025	13.860	0.032	22.120
P 值	0.980	<0.001	0.975	<0.001

注:与治疗前比较,^a $P<0.05$ 。

2.2 两组患者 Barthel 指数、VAS 评分比较 治疗前两组患者 Barthel 指数、VAS 评分比较差异无统计学意义 ($P>0.05$); 治疗后, 研究组患者 Barthel 指数高于治疗前和对照组、VAS 评分低于治疗前和对照组, 差异有统计学意义 ($P<0.05$)。见表 3。

2.3 两组患者肿瘤标志物比较 治疗前两组患者癌胚抗原、糖类抗原 199 比较差异无统计学意义 ($P>0.05$); 治疗后, 研究组患者癌胚抗原、糖类抗原 199 低于治疗前和对照组, 差异有统计学意义 ($P<0.05$)。见表 4。

2.4 两组患者不良反应比较 两组不良反应发生率比较差异无统计学意义 ($P>0.05$)。见表 5。

表 3 两组患者 Barthel 指数、VAS 评分比较 ($n=60, \bar{x}\pm s$)

Tab. 3 Comparison of Barthel index and VAS scores between two groups ($n=60, \bar{x}\pm s$)

组别	Barthel 指数		VAS 评分	
	治疗前	治疗后	治疗前	治疗后
对照组	42.56±3.00	60.98±5.30 ^a	8.01±1.25	3.62±1.35 ^a
研究组	42.60±2.96	76.93±4.69 ^a	7.96±1.33	2.45±1.08 ^a
<i>t</i> 值	0.073	17.457	0.212	5.242
<i>P</i> 值	0.941	<0.001	0.832	<0.001

注: 与治疗前比较, ^a $P<0.05$ 。

表 4 两组患者肿瘤标志物比较 ($\bar{x}\pm s$)

Tab. 4 Comparison of tumor markers between two groups ($\bar{x}\pm s$)

组别	例数	癌胚抗原 ($\mu\text{g/L}$)		糖类抗原 199 (KU/L)	
		治疗前	治疗后	治疗前	治疗后
对照组	60	10.72±3.00	7.82±1.78 ^a	85.02±9.66	64.20±12.11 ^a
研究组	60	10.70±2.36	5.34±1.65 ^a	85.06±9.52	43.45±10.18 ^a
<i>t</i> 值		0.041	7.915	0.023	10.160
<i>P</i> 值		0.968	<0.001	0.982	<0.001

注: 与治疗前比较, ^a $P<0.05$ 。

表 5 两组患者不良反应比较 [例(%)]

Tab. 5 Comparison of adverse reactions between the two groups [case(%)]

组别	例数	骨髓抑制	胃肠道不良反应	肝肾毒性	合计
对照组	60	2(3.33)	1(1.67)	1(1.67)	4(6.67)
研究组	60	1(1.67)	2(3.33)	2(3.33)	5(8.33)
χ^2 值					0.000
<i>P</i> 值					1.000

3 讨论

大多数胃癌患者确诊时,其就已经失去了最佳的手术时间,因此胃癌具有较高的病死率,预后差^[12-13]。化疗在晚期胃癌的治疗中占据着主要地位,可延长胃癌患者的总生存期和无进展生存期^[14-15]。近年来,新辅助化疗联合手术成为胃癌的研究热点,紫杉醇作为细胞周期特异性药物,其通过聚合微管,将抗有丝分裂作用进行发挥,其拥有较强

的抗癌活性以及较好的耐受性,同时也是一种新型的人工半合成的抗肿瘤药物,但其主要毒副反应是 III~IV 级血液学毒性^[16]。胃癌根治术作为目前唯一可能根治胃癌的手术方法,对早期胃癌疗效好,采用胃癌根治术对晚期患者进行治疗,其生存率仅为 20%,且术后复发率较高^[17]。Barthel 指数作为科学、安全以及实用的评估方法,通过进食、穿衣等方面对患者的生活能力进行全面的评估^[18]。胃癌患者经常会因为疼痛状态而出现焦虑、抑郁状态等负面情绪; SAS、SDS 评分作为临床上常用来评估患者焦虑、抑郁状态的量表,简单方便^[19]。本研究结果显示,术后组患者 Barthel 指数显著上升, SAS、SDS 评分下降,可能是因为术前紫杉醇周疗新辅助化疗+胃癌根治术可以有效防止患者术后肿瘤血供改变,影响化疗效果,消除潜在的微转移灶,减少术后复发转移,从而使患者的生活能力得到了提升,减少了焦虑、抑郁状态。

在术前对患者采用紫杉醇周疗新辅助化疗可在短时间内有效控制肿瘤,促使肿瘤缩减; VAS 作为临床上常用于患者疼痛评分量表,简单方便且便于操作^[20]。癌胚抗原是临床上常见的肿瘤标志物,亦是胚胎抗原特性的酸性糖蛋白^[21]。糖类抗原 199 作为临床常用的肿瘤标记物来辅助诊断是否有恶性病变^[22-23]。本文研究中发现两组患者的肿瘤直径、VAS 评分、癌胚抗原、糖类抗原 199 均有所下降。这可能是因为术前紫杉醇周疗新辅助化疗+胃癌根治术可有效降低肿瘤标志物水平,缩小肿瘤直径,从而减少患者的疼痛程度。本研究还发现,两组不良反应差异无统计学意义,说明紫杉醇周疗新辅助化疗+胃癌根治术治疗胃癌患者治疗效果较好,且安全性有一定的保障。

虽然本研究中发现,采用术前紫杉醇周疗新辅助化疗+胃癌根治术能够起到较好的疗效,但本文研究中所选取的胃癌病例较少,后期应大量选取胃癌患者进行临床试验,为临床治疗提供一定的数据。

综上所述,对胃癌患者行术前紫杉醇周疗新辅助化疗+胃癌根治术治疗,疼痛程度得到有效的改善,且还能显著患者的标志物,有着较好的临床治疗价值。

利益冲突 无

参考文献

[1] 陈磊,王玉琴,曹齐生,等. 白蛋白紫杉醇治疗老年晚期胃癌患者临床疗效及安全性[J]. 中国老年学杂志, 2021, 41(21): 4660-4662.

- Chen L, Wang YQ, Cao QS, et al. Clinical efficacy and safety of albumin paclitaxel in the treatment of elderly patients with advanced gastric cancer[J]. *Chin J Gerontol*, 2021, 41(21): 4660-4662.
- [2] Shitara K, Bang YJ, Iwasa S, et al. Trastuzumab deruxtecan in previously treated HER2-positive gastric cancer[J]. *N Engl J Med*, 2020, 382(25): 2419-2430.
- [3] 陈露,陈贡斌,马亚丽.多西紫杉醇联合 DSOX 方案治疗晚期胃癌的临床效果及预后危险因素分析[J].*实用癌症杂志*, 2021, 36(4): 644-648.
- Chen L, Chen GB, Ma YL. Evaluation on the clinical curative effect of docetaxel combined with DSOX regimen on advanced gastric cancer and risk factors of prognosis[J]. *Pract J Cancer*, 2021, 36(4): 644-648.
- [4] Xu RH, Zhang YQ, Pan HM, et al. Efficacy and safety of weekly paclitaxel with or without ramucirumab as second-line therapy for the treatment of advanced gastric or gastroesophageal junction adenocarcinoma (RAINBOW-Asia): a randomised, multicentre, double-blind, phase 3 trial[J]. *Lancet Gastroenterol Hepatol*, 2021, 6(12): 1015-1024.
- [5] 肖丹,贾业贵,姜微.LncRNAHOTAIR 在进展期胃癌组织中的表达与紫杉醇化疗方案敏感性、预后的相关性研究[J].*临床消化病杂志*, 2021, 33(5): 312-316.
- Xiao D, Jia YG, Jiang W. Correlation study of the LncRNA HOTAIR expression in advanced gastric cancer with sensitivity of paclitaxel chemotherapy regimens and prognosis[J]. *Chin J Clin Gastroenterol*, 2021, 33(5): 312-316.
- [6] Patel TH, Cecchini M. Targeted therapies in advanced gastric cancer[J]. *Curr Treat Options Oncol*, 2020, 21(9): 70.
- [7] 中华医学会肿瘤学分会,中华医学会杂志社.中华医学会胃癌临床诊疗指南(2021版)[J].*中华医学杂志*, 2022, 102(16): 1169-1189.
- Chinese Medical Association Oncology Branch, National Medical Journal of China. Guidelines for clinical diagnosis and treatment of gastric cancer by Chinese medical association (2021 edition)[J]. *Natl Med J China*, 2022, 102(16): 1169-1189.
- [8] 管仁珍,高燕,朱曙光,等.微小 RNA-384 靶向 NK 细胞表面受体 NKG2A 及 STAT3 蛋白对胃癌细胞生物学行为的作用机制[J].*中国免疫学杂志*, 2023, 39(3): 506-511.
- Guan RZ, Gao Y, Zhu SG, et al. Mechanism of microRNA-384 targeting NK cell surface receptors NKG2A and STAT3 protein on biological behavior of gastric cancer cells[J]. *Chin J Immunol*, 2023, 39(3): 506-511.
- [9] 程华,张卓奇,张牙,等.长链非编码 RNA LINC01235 通过调控磷脂酰肌醇 3 激酶/蛋白激酶 B/雷帕霉素靶蛋白信号通路影响胃癌进展的机制[J].*中华实验外科杂志*, 2021, 38(8): 1503-1506.
- Cheng H, Zhang ZQ, Zhang Y, et al. Effects of long non-coding RNA LINC01235 on progression of gastric cancer via modulating phosphoinositide-3-kinase/protein kinase B/mammalian target of rapamycin signaling pathway[J]. *Chin J Exp Surg*, 2021, 38(8): 1503-1506.
- [10] 陈宁,马志杰,沙嫚,等.系统化干预联合微视频健康宣教在早期胃癌患者内镜治疗中的应用效果[J].*癌症进展*, 2021, 19(13): 1390-1393, 1398.
- Chen N, Ma ZJ, Sha M, et al. Application effect of systematic intervention combined with micro-video health education in endoscopic treatment of patients with early gastric cancer[J]. *Oncol Prog*, 2021, 19(13): 1390-1393, 1398.
- [11] 李玉,黄杰,黄柯冰.全身麻醉复合罗哌卡因硬膜外阻滞麻醉对晚期胃癌患者术后 VAS 评分及肺功能影响分析[J].*贵州医药*, 2021, 45(8): 1207-1208.
- Li Y, Huang J, Huang KB. Effect of general anesthesia combined with ropivacaine epidural anesthesia on postoperative VAS score and pulmonary function in patients with advanced gastric cancer[J]. *Guizhou Med J*, 2021, 45(8): 1207-1208.
- [12] Xie Q, Wang J, Wu WW, et al. Apatinib inhibits paclitaxel resistance of gastric carcinoma cells through VEGFR2 pathway[J]. *Am J Transl Res*, 2022, 14(1): 421-431.
- [13] Sundar R, Barr Kumarakulasinghe N, Huak Chan Y, et al. Machine-learning model derived gene signature predictive of paclitaxel survival benefit in gastric cancer: results from the randomised phase III SAMIT trial[J]. *Gut*, 2022, 71(4): 676-685.
- [14] 王俊斌,王栓虎,张露,等.低剂量阿帕替尼联合化疗二线治疗对晚期胃癌患者的疗效[J].*中国临床研究*, 2022, 35(5): 622-626.
- Wang JB, Wang SH, Zhang L, et al. Efficacy of low-dose apatinib combined with second-line chemotherapy in patients with advanced gastric cancer[J]. *Chin J Clin Res*, 2022, 35(5): 622-626.
- [15] Grieb BC, Agarwal R. HER2-directed therapy in advanced gastric and gastroesophageal adenocarcinoma: triumphs and troubles[J]. *Curr Treat Options Oncol*, 2021, 22(10): 88.
- [16] 王寅雪,尹毅青.地佐辛联合不同药物对腹腔镜胃癌根治术后睡眠质量和早期恢复的影响[J].*中国肿瘤临床*, 2021, 48(20): 1036-1039.
- Wang YX, Yin YQ. Effects of dezocine combined with different drugs on sleep quality and early postoperative recovery quality after laparoscopic resection of gastric cancer[J]. *Chin J Clin Oncol*, 2021, 48(20): 1036-1039.
- [17] Lorenzen S, Knorrnschild JR, Pauligk C, et al. Phase III randomized, double-blind study of paclitaxel with and without everolimus in patients with advanced gastric or esophagogastric junction carcinoma who have progressed after therapy with a fluoropyrimidine/platinum-containing regimen (RADPAC)[J]. *Int J Cancer*, 2020, 147(9): 2493-2502.
- [18] 申辽辽,高艳菊.胃癌合并肝硬化行腹腔镜胃癌根治术对患者免疫功能的影响[J].*陕西医学杂志*, 2021, 50(5): 590-593.
- Shen LL, Gao YJ. Influence of laparoscopic radical gastric cancer resection on immune function in patients with gastric cancer and liver cirrhosis[J]. *Shaanxi Med J*, 2021, 50(5): 590-593.
- [19] Yoon HH. Ramucirumab plus paclitaxel for gastric cancer in China[J]. *Lancet Gastroenterol Hepatol*, 2021, 6(12): 975-976.

- (24):4282-4287.
- Cao SS, Li W, Li XM. The mechanism of LINC00511 targeting miR-497-5p to regulate proliferation, migration and invasion of gastric cancer cells[J]. J Mod Oncol, 2021, 29(24): 4282-4287.
- [14] Elayat G, Punev I, Selim A. An overview of angiogenesis in bladder cancer[J]. Curr Oncol Rep, 2023, 25(7): 709-728.
- [15] Lizárraga-Verdugo E, Avendaño-Félix M, Bermúdez M, et al. Cancer stem cells and its role in angiogenesis and vasculogenic mimicry in gastrointestinal cancers[J]. Front Oncol, 2020, 10: 413.
- [16] 崔曼莉,路宁,朱琳,等.miR-194-3p对胃癌细胞增殖和凋亡的影响及其机制探讨[J].现代肿瘤医学,2023,31(7):1206-1211.
- Cui ML, Lu N, Zhu L, et al. Effect of miR-194-3p on proliferation and apoptosis of gastric cancer cells and its mechanism[J]. J Mod Oncol, 2023, 31(7): 1206-1211.
- [17] Bagheri Saghchy Khorasani A, Pourbagheri-Sigaroodi A, Pirsalehi A, et al. The PI3K/Akt/mTOR signaling pathway in gastric cancer; from oncogenic variations to the possibilities for pharmacologic interventions[J]. Eur J Pharmacol, 2021, 898: 173983.
- [18] 朱金庚,刘永,涂志刚.lncRNA-ANCR介导PI3K及AKT蛋白对人胃癌细胞增殖迁移的作用机制[J].西部医学,2019,31(9):1334-1338,1343.
- Zhu JG, Liu Y, Tu ZG. lncRNA-ANCR mediates the mechanism of PI3K and AKT protein on proliferation and migration of human gastric cancer cells[J]. Med J West China, 2019, 31(9): 1334-1338, 1343.
- [19] 艾合买提江·艾海提,谢有强,陈智全.lncRNASND1-IT1靶向miR-185-5p调控胃癌细胞增殖、迁移和侵袭的机制研究[J].河北医药,2021,43(11):1635-1639.
- Aihemaitajiang Aihaiti, Xie YQ, Chen ZQ, et al. The action mechanism of lncRNA SND1 IT1 in regulating the proliferation, migration and invasion of gastric cancer cells by targeting miR-185-5p[J]. Hebei Med J, 2021, 43(11): 1635-1639.
- [20] 刘玉华,魏蔚,崔淑萍.lncRNAANCR调控miR-331表达影响胃癌细胞的生物学行为[J].中国癌症杂志,2019,29(1):19-25.
- Liu YH, Wei W, Cui SP. lncRNA ANCR regulates the biological behavior of gastric cancer cells through miR-331 expression[J]. China Oncol, 2019, 29(1): 19-25.
- 收稿日期:2023-07-29 修回日期:2023-11-10 编辑:王宇

(上接第215页)

- [20] 毛争强,杜波涛,宰守峰.全腹腔镜远端胃癌根治术对胃癌疗效及患者血清相关指标和预后的影响[J].实用癌症杂志,2021,36(11):1834-1836,1840.
- Mao ZQ, Du BT, Zai SF. Evaluation of the efficacy of total laparoscopic distal gastric cancer radical resection on gastric cancer and its effect on patients' serum-related indicators and prognosis[J]. Pract J Cancer, 2021, 36(11): 1834-1836, 1840.
- [21] Wang JB, Lin MQ, Xie JW, et al. BMI-adjusted prognosis of signet ring cell carcinoma in patients undergoing radical gastrectomy for gastric adenocarcinoma[J]. Asian J Surg, 2021, 44(1): 116-122.
- [22] 吴珍珍,刘志宏,孙丽.PTEN诱导激酶1在预测胃癌患者预后及化疗疗效中的作用[J].实用医学杂志,2021,37(10):1272-1278.
- Wu ZZ, Liu ZH, Sun L. Role of PINK1 in predicting prognosis and chemotherapy efficacy in patients with gastric cancer[J]. J Pract Med, 2021, 37(10): 1272-1278.
- [23] Chen C, Tang CW, Huang SX, et al. Efficacy and safety of additional S-1 chemotherapy to S-1 plus oxaliplatin regimen chemotherapy for stage III gastric carcinoma after radical resection[J]. Cancer Investig, 2022, 40(1): 73-80.
- 收稿日期:2023-07-17 修回日期:2023-10-04 编辑:王宇